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P e 28 februarie 2011 la UTM a 
avut loc o conferinţă de presă 

cu tema „Etica Academică și supra-
vegherea responsabilă în sfera de 

educaţie-cercetare în învăţământul 
superior” („Academic Ethics & Res-

ponsible Supervision). 

Subiectul se înscrie în cadrul unui Pro-
iect internaţional estonian-moldav finanţat
de UNESCO și Academia de Știinţe a Esto-
niei şi este  implementat de Academia Ti-
nerilor Savanţi din Estonia în parteneriat cu 
Asociaţia Tinerilor Cercetători din Moldova 
„Pro-Science”.

În desfășurarea proiectului sunt antrenaţi 
cca 250 de tineri cercetători-masteranzi, 
doctoranzi de la 9 instituţii de învăţământ 
superior din RM: UTM, Universitatea Aca-
demiei de Știinţe a Moldovei, Universitatea 
de Stat din Bălţi, USMF „N. Testiminţanu”, 
Universitatea de Stat din Tiraspol cu sediul 
la Chișinău, Universitatea de Stat din Cahul, 
ULIM, UASM.

Etica, precum se știe, înseamnă totalita-
tea normelor de conduită morală. În cazul 
sferei cercetărilor știinţifice în general etica
are acum o anumită factură de noutate, o 
motivaţie dictată de noi entităţi. Una din ele 
ar fi masa. Masa din ce în ce mai largă a per-
soanelor tinere apărute în sfera cercetărilor 
știinţifice în speţă cele din rândurile mas-
teranzilor și doctoranzilor. Dar nu numai. 
Întrucât etica academică se referă în cazul 
dat la categoria „tineri savanţi/cercetători” a 
apărut necesitatea criteriului noţiunii de tâ-
năr, doar se întâmplă că o persoană se ocu-
pă cu știinţa, dar ca vârsta totuși nu e tânără. 
Deci criteriul este următorul: o persoană se 
consideră „tânăr/tânără savant/cercetător” 
doar 5 ani după susţinerea tezei de doctor 
în știinţă. Mai departe persoana este consi-
derată pur și simplu savant/cercetător, ceea 
ce înseamnă că-i revine toată responsabili-
tatea ce-i incumbă funcţia, nu mai este ne-
cesar a-l îndruma, precum este cazul unui 
„tânăr”.

O altă motivaţie a apariţiei 
factorului etic în știinţă este 
vastitatea ariei de cercetări. 
Aceasta este enormă și me-
reu se extinde și deci apar 
inevitabil și multe probleme 
etice.

La conferinţa de presă 
a vorbit președintele Aca-
demiei Tinerilor Savanţi din 
Estonia, dl Dmitri Peteric, 
el însuși tânăr savant în me-
dicină, iar în cazul dat și ex-
pert în problemele de etică 
academică și supravegherea 
responsabilităţilor în această 
sferă. 

D-sa a subliniat că este 
necesar ca prin diferite 
seminare, mese rotunde, 
conferinţe tinerii savanţi și conducătorii 
lor să scoată la iveală drepturile lor intelec-
tuale, conflictele de interese în știinţă, o su-
medenie de aspecte și dileme neetice care 
pot apărea și desigur dăuna atât știinţei ca 
fenomen social, cât și dezvoltării generale a 
societăţii.

La capitolul plagiat, considerat cel mai 
neetic fenomen, s-a adus răsunătorul exem-
plu al ministrului apărării al Germaniei Zu-
guttenberg. Acesta a fost prins cu plagiatul 
în teza sa de doctor în știinţă, văzându-se 
nevoit să-și dea demisia și să-şi ia adio de 
la titlul știinţific. Dar responsabilitatea etică
trebuie să și-o asume nu doar el, ca autor al 
tezei de doctor, dar și recenzentul, conducă-
torul știinţific. Deci în cazul conducătorului

știinţific vine responsabilitatea etică – com-
ponenta a doua a acumulării de cunoștinţe 
în cadrul temei etice în știinţă. Însă proble-
ma care trebuie să prevină asemenea dile-
me etice este ca să găsim mijloace capabile 
de a contracara logic fenomenul. În Estonia, 
spune dl Peteric, orice teză de doctorat este 
afișată pe site-ul instituţiei, astfel ca toţi cei

interesaţi să o poată 
consulta. Deci apriori se 
știe că un eventual pla-
giat va fi descoperit cu
toate consecinţele de 
rigoare.

Problema eticii în 
știinţă conţine și as-
pecte/dileme cu carac-
ter greu de identificat
uneori. De exemplu, 
calificarea indicelui de
noutate știinţifică și de
utilitate a tezei de doc-
torat. 

Este o dilemă nu în-
totdeauna ușor de rezolvat: ce grad folosi-
tor are cutare sau cutare cercetare știinţifică,
dacă nu cumva autorul tezei împreună 
cu savantul-conducător cercetează doar 
pentru satisfacerea unei curiozităţi, mai cu 
seamă că asta nu presupune vreun risc fi-
nanciar propriu, căci statul plătește… Iată 
aici factorul etic este foarte important și el 
se află în puterea senatelor universitare, al
consiliilor de facultate, al catedrelor etc.

După cum bine sublinia la această 
conferinţă de presă expertul estonian dl Pe-
teric, Academia Savanţilor Tineri din Estonia 
înţelege că etica în general este o muncă 
educativă începută încă din școală și forul 
amintit estonian desfășoară activităţi în 
acest sens și în gimnazii, doar acolo cresc 
viitori savanţi.

Dl Peteric a specificat că în momen-
tul de faţă Academia Tinerilor Savanţi din 
Estonia lucrează în tema eticii academi-
ce, cuprinzând doar 3 domenii știinţifice: 
Ciberprotecţia, Ingineria, Genetica, Bio-
medicina. Sunt cele mai vulnerabile do-
menii, unde desigur și factorul etic poate 
și trebuie să-și aducă obolul: în domeniul 
informaţional (cibernetic) atacurile pot fi
foarte devastatoare; în domeniul ingineriei 
genetice poate ameninţa lumea biologică; 
în domeniul biomedicinii, este clar, că sănă-
tatea umană intră uneori în coliziuni etice 
extraordinare.

Tinerii savanţi împreună cu îndrumătorii 
lor – savanţi trebuie să înveţe profund prin-
cipiile etice pe care se sprijină știinţa, și anu-
me că ea este: liberă, obiectivă, neprecon-
cepută, critică, onestă, publică, profesio-
nistă, succesivă, dezinteresată, veridică, 
tolerantă, slujitoare a societăţii.

Chiar în cadrul Conferinţei a început un 
seminar/training cu un grup de masteranzi 
și doctoranzi de la UTM în anumite aspecte 
de etică în știinţă, axat pe ideea poziţionării 
proprii fiecărui participant în diferite situaţii
de etică în procesul anumitor cercetări 
știinţifice.

Coordonatorul proiectului dat din partea 
RM, dl Valeriu Ciorba, șeful Asociaţiei Tine-
rilor Cercetători „Pro-Science”, a menţionat 
că transferul de cunoștinţe și experienţă 
planificat pentru întreg anul 2011 a cole-
gilor din Estonia, este un impuls educativ 
foarte preţios pentru masteranzii și docto-
ranzii din Moldova.

Conferinţă de pră

Etica academică
Fundaţia Internaţională Liechtenstein 

Development Service (LED) – Servicii de 
Dezvoltare din Liechtenstein a făcut un 
prim bilanţ de activi-
tate în Republica Mol-
dova pe parcursul a 3,5 
ani de la înfiinţarea sa
în 2007. Evenimentul 
a avut loc pe 24 martie 
2011, în sala de training 
CONSEPT (Consolidarea 
Sistemului de Educaţie 
Profesională Tehnică) 
din campusul Râşcani 
al UTM, fiind prilejuit
de încheierea termenului de activitate în 
Moldova a dnei Chi Pham, coordonatoarea 
Proiectul CONSEPT în Moldova (imple-
mentat şi finanţat de LED cu începere din
anul 2008) şi preluarea activităţii pentru o 
altă perioadă de 3,5 ani de către noul coor-
donator al proiectului, dl Pius Frick.

Fundaţia LED desfăşoară în RM o activi-
tate foarte benefică în vederea perfecţionă-
rii învăţământului profesional-tehnic, după 
standardele europene. Perfecţionarea se 
referă, întâi de toate, la ajustarea metodică 
a procesului de instruire a elevilor – viitori 

muncitori în sfera industriei, serviciilor, agri-
colă. Deoarece ajustarea metodică revine 
profesorilor, rezultă că este nevoie de o vas-
tă şi profundă perfecţionare a profesorilor 
înşişi.

Cine şi unde ar putea să desfăşoare o 
asemenea activitate de perfecţionare? În 
cazul dat, apar mai multe necesităţi: in-
frastructură, resurse umane/formatori etc. 
Sesizându-se în acest sens, UTM a oferit 
suprastructura necesară – spaţii didactice. 
În aceste spaţii s-au format formatorii, care 
ulterior  au pus umărul la perfecţionarea/
formarea profesorilor din învăţământul pro-
fesional-tehnic. De asemenea, au reacţionat 
prompt şi Ministerul Educaţiei al RM şi dife-

rite instituţii de profil: Centrele Educaţiona-
le „Pro Didactica”, „Pas cu pas” ş.a.

Coordonatoarea CONSEPT-LED, dna Chi 

Pham, a trecut în revistă activitatea funda-
ţiei LED pe durata celor 3,5 ani, pe care i-a 
dedicat perfecţionării învăţământului pro-
fesional-tehnic din Moldova. LED şi-a pro-
pus să investească în sectorul educaţional, 
de care depinde şi dezvoltarea economi-
co-socială a ţării. Prioritare sunt metodele 
de instruire centrate pe elev, pe interesul 
acestuia pentru cunoaştere şi dezvoltare. 
Beneficiind de o bună instruire în şcoala
profesional-tehnică, absolventul va merge 
ulterior la întreprindere având încredere în 
capacităţile sale, va munci deci cu inspira-

ţie, cu plăcere. Or acest mod de 
pregătire a viitorului muncitor/
tehnician înseamnă foarte mult 
pentru societate – înseamnă ieşi-
rea din sărăcia economică. 

LED caută să instruiască prin 
traininguri profesori din învăţă-
mântul profesional-tehnic, dar şi 
manageri din producţie, stabilind 
o conexiune între sectorul edu-
caţional şi cel al producţiei. La 
rândul lor, profesorii vor dezvolta 
la discipolii lor voinţa şi pricepe-
rea de a face business. Astfel, în 
învăţământul profesional-tehnic 
vor pătrunde tot mai mult cunoş-
tinţele despre antreprenoriat.

Referindu-se la ideea şi me-
nirea proiectului, dl Valentin 
Amariei, prorector UTM pentru 
formare continuă şi relaţii inter-
naţionale, conf., dr., a menţionat:  
CONSEPT a avut de la bun înce-
put o logică bine pusă la punct. 
Această logică s-a soldat până 

acum cu rezultate bune în aplicarea unei 
metodologii noi, europene de instruire în 
învăţământul profesional-tehnic, dar şi în 
învăţământul superior ingineresc, deoarece 
metodele pedagogice ale acestui proiect se 
implementează acum cu succes şi la UTM.

La eveniment au participat dl Jan Ble-
zinger, secretarul II al Ambasadei Germaniei 
în RM, dna Georgette Bruchez, directoarea 
Biroului de Cooperare Tehnică al Elveţiei în 
Moldova, dl Octavian Vasilachi, şeful Di-
recţiei învăţământ secundar profesional şi 
mediu de specialitate din cadrul Ministeru-
lui Educaţiei al RM, profesori de la UTM, şcoli 
profesional-tehnice şi colegii.

Formarea continuă 

la un prim bilanţ

Al treilea an consecutiv Catedra „Geo-
metrie Descriptivă şi Desen” organizează 
seminarul didactico-metodic consacrat în-
văţământului virtual.

Majoritatea profesorilor cunosc aceas-
tă noţiune ca „învăţământ la distanţă”. Aşa 
sau altfel, în condiţiile Moldovei, cu distanţe 
mici şi posibilităţi informaţionale în curs de 
dezvoltare, această formă de învăţământ nu 
poate substitui învăţământul tradiţional, ci 
doar contribuie la completarea arsenalului 
didactico-metodic cu materiale accesibile, 
pentru o mai bună percepere a informa-
ţiei şi facilitarea lucrului de sine stătător al 
studenţilor. Spaţiul virtual oferă profeso-
rilor posibilitatea de a plasa în internet di-
verse materiale didactice, inclusiv textuale. 
Avantajele acestora faţă de lucrările meto-
dice tradiţionale rezidă în posibilităţile de 
redactare şi completare pe parcurs, dar şi 
în personalizarea acestora. În funcţie de ni-
velul de pregătire, fiecare student îşi poate
personaliza procesul de studiu. În plus, în-
văţământul virtual oferă posibilitatea de a 

include un volum mare de materiale grafice,
de a modela diverse procese studiate în ca-
drul disciplinelor. Profesorii au posibilitatea 
de a utiliza şi a pune la dispoziţia studenţilor 
un volum nelimitat de surse spicuite din in-
ternet sau scanate din cărţi. 

În cadrul seminarului au fost examinate 
metode noi de predare, diverse instrumen-
te IT ce permit crearea materialelor didacti-
ce pentru învăţământul virtual. La seminar 
au participat profesori de la diferite facultăţi 
ale UTM, dar şi din alte instituţii de învăţă-
mânt. Materialele seminarului vor fi expuse
pe site-ul www.e-learning-utm.ning.com 
Site-ul conţine articole privind crearea ma-
terialelor didactice utilizate în e-learning, 
experienţa acumulată de profesori din Ro-
mânia, Belarus, Ucraina, Rusia etc. 

Invităm persoanele interesate să partici-
pe la lucrările seminarului care va avea loc 
în luna mai. Detalii pe adresele shuletea@-
rambler.ru, dintusergiu@yahoo.com sau la 
tel. 50-99-29; 92-92-15.

Învăţământul virtual: 
posibilităţi şi avantaje


